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برای مرتضی تبریزی؛ هنرمند تازه  
درگذشته »صبح جمعه با شما«

هنرمندی که نقش »دست و دلباز« 
منوچهر نوذری را زنده کرد

»همیشه بدون حاشیه کار می کرد و به موقع 
سر ضبط حاضر می شد، حتی اگر زمان ضبط 
گله ای  و  نمی آورد  ابرو  به  خم  می شد  طولانی 
نمی کرد. او هرگز آزاری به کسی نرساند. به قول 

معروف همیشه سرش به کار خودش بود.«
جملات بالا بخشی از صحبت های تهیه کننده 
سمسارزاده،  اصغر  و  شما«  با  جمعه  »صبح 
مرتضی  مرحوم  توصیف  در  رادیو  پیشکسوت 

تبریزی، هنرمند تازه درگذشته رادیوست.
عمومی  روابط  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
معاونت صدا، در پی درگذشت مرتضی تبریزی، 
پیشکسوت رادیو تهیه کننده برنامه »صبح جمعه 
با شما« و اصغر سمسارزاده، هنرمند پیشکسوت 
کشورمان در گفت وگوهایی جداگانه یادنامه ای 

برای این هنرمند فقید ارائه کردند.
هیچ وقت گله ای نداشت

»صبح  برنامه  تهیه کننده  قدوسیان،  ساجد 
مرتضی  زنده یاد  اینکه  بیان  با  با شما«  جمعه 
تبریزی فردی بسیار شوخ طبع و بامعرفت بود، 
عنوان کرد: هرچه از مهربانی و دست و دلباز 
بودن این هنرمند بگویم کم است. او صبح هایی 
ضبط  شما«  با  جمعه  »صبح  برنامه  برای  که 
پنیر  بزرگ  قالب  به همراه  بربری  نان  داشتیم 
می خرید و سر ضبط می آورد. با اینکه همیشه 
سر ضبط صبحانه داشتیم اما دلش می خواست 

خودش برای گروه صبحانه بیاورد.
کار  حاشیه  بدون  همیشه  داد:  ادامه  وی 
می شد،  موقع سر ضبط حاضر  به  و  می کرد 
حتی اگر زمان ضبط طولانی می شد خم به ابرو 
نمی آورد و گله ای نمی کرد. با همکارانش بسیار 
مهربان رفتار می کرد. زنده یاد مرتضی تبریزی 
می توان  و  داشت  کار  در  زیادی  شاخصه های 
و  بود  بی نظیر  صدایش  تقلید  توانایی  گفت 
می توانست نقش بزرگان رادیو را بازی کند، حتی 
من با حضور او توانستم نقش دست و دلباز را 
که زنده یاد منوچهر نوذری بازی کرده بود یک 
بار دیگر احیاء کنم. نکته قابل تأمل این است که 
مردم ناخودآگاه فکر می کردند این بخش های 
نمایشی با حضور بازیگر اصلی اش روی آنتن 

رفته است.
تبریزی  مرتضی  کرد:  بیان  تهیه کننده  این 
در یکی دو سال اخیر بیمار شده بود و قدرت 
تکلمش را از دست داده بود و زمانی که با او 
تماس می گرفتیم به سختی متوجه حرف هایش 
می شدیم. او نه تنها در رادیو نقش های بسیاری 
به جا گذاشته بلکه در تئاتر هم سابقه درخشانی 
دارد. مردم هرگز نقش هیبت در برنامه »صبح 
او  کرد.  نخواهند  فراموش  را  شما«  با  جمعه 
همیشه مهربان بود و با هیچکس عناد نداشت. 
بدون تردید یکی از بهترین های صبح جمعه با 
شما را از دست دادیم. او خالق تیپ های زیادی 
در برنامه بود و هر زمان به تیپ جدیدی می 
رسید با من در میان می گذاشت برای چنین 

تیپی هم نقش بنویسیم.
مردی آرام و بدون حاشیه

پیشکسوت  هنرمندان  از  سمسارزاده  اصغر 
برنامه »صبح جمعه با شما« هم درباره درگذشت 
از  من  کرد:  عنوان  تبریزی  مرتضی  زنده یاد 
سال های دور مرتضی را می شناختم. دوستی 
من و مرتضی به ۴۰ سال قبل برمی گردد. حتی 
او من را به سعید توکل تهیه کننده وقت برنامه 
»صبح جمعه با شما« معرفی کرد و من از همان 
زمان راهی این برنامه شدم که سال هاست روی 

آنتن قرار دارد. 
وی تاکید می کند: هر چه درباره مرتضی بگویم 
کم است. او هنرمندی توانمند بود و بسیار هم 
آرام و بدون حاشیه. هیچ وقت اعتراضی نمی کرد 
و همیشه در آرامش کارش را انجام می داد. او 
قول معروف  به  نرساند.  به کسی  آزاری  هرگز 
همیشه سرش به کار خودش بود و اگر جایی 
کمکی از دستش بر می آمد حتما انجام می داد. 
واقعا حیف که او را از دست دادیم. هنرمند بی 

نظیری بود.

از سینماکارت و گیشه سیار تا 
اطلاعاتی از قاچاق »فسیل« و 

سرورهای مشکوک

مدیرعامل موسسه سینماشهر در یک گزارش 
کلی از سال ۱۴۰۲ با اشاره به اقدامات انجام شده 
برای سینماکارت، راه اندازی سالن در شهرهای 
بدون سینما و مجهز کردن سیستم های پخش، 
توضیحاتی را درباره قاچاق نسخه باکیفیت فیلم 
»فسیل« و تلاش برای جلوگیری از این اتفاق در 

اکران نوروزی ارائه کرد.
به گزارش ایسنا، هاشم میرزاخانی -مدیرعامل 
موسسه سینماشهر- روز یکشنبه ۲۰ اسفندماه 
در نشستی خبری به تشریح فعالیت های یک 
سال اخیر این موسسه پرداخت و نکاتی را درباره 

اکران و تجهیزات پخش فیلم ها بیان کرد.
فروش  آمار  مقایسه  با  نشست  این  در  او 
سینماها و شهرها در سالهای ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ گفت: 
سال  در  شهرستان ها  در  سینما  فروش  سهم 
۱۴۰۲ نسبت به دو سال قبل از آن، رشد قابل 
توجهی داشته است. در حال حاضر بیش از ۷۰۰ 
سالن سینما در کشور داریم که حدود ۱۰۰ سالن 
قدیمی هستند اما تلاش می کنیم شهرهای فاقد 

سینما دارای فضای اکران بشوند.
میرزاخانی در ادامه با اشاره به جشنواره فیلم 
فجر و امکاناتی که برای پخش فیلم در شهرهای 
مختلف استفاده شد گفت: پس از دوران ارسال 
فیلم ها به شیوه هارد اکسترنال که امکان کپی 
غیرمجاز را هم مهیا می کرد، راه اندازی سیستم 
شناسا )شبکه نوین ارتباطات سینمای ایران( بر 
بستر اینترانت شرایط بهتری را فراهم کرده که 
در شهرهای دیگر انجام می شود و از این پس 
هم ادامه دارد. برای سال آینده درصدد هستیم 

تا سطح کیفی پخش فیلم ها نیز به ۴k برسد.
وی در ادامه درباره طرح سینما کارت توضیح 
داد: نمیدانم کسی از آن طرح قدیمی که به شکل 
کارت اعتباری بود خاطره خوشی دارد یا خیر ولی 
برای  سمغا  طریق  از  تا  هستیم  این  دنبال  به 
پتانسیل  ارگان ها  از جمله  متقاضیان مختلف 
حضور را فراهم کنیم. در حال حاضرکیف پول هر 
شخص براساس اطلاعاتی که در سامانه خرید 
بلیت ثبت می شود شارژ می شود و در واقع کد 
تخفیف داده خواهد شد. در حال حاضر از ارائه 
سینما کارت به برخی اداره ها و ارگان ها راضی 
بتوانیم  را  خاموش  جامعه  امیدوارم  و  هستم 

دعوت کنیم تا فیلم های سینما را تماشا کنند.  
وی  در بخشی دیگر بیان کرد: تلاش کردیم 
خود  حتی  و  دهیم  گسترش  را  فروش  دامنه 
شد.  وارد  تیکت  آی  سامانه  با  هم  موسسه 
که  اپلیکیشن های  با همراهی سوپر  امیدواریم 
توسعه  دارند در  از ۲۰ میلیون مخاطب  بیش 
فروش بلیت اتفاق های بهتری رخ دهد. همچنین 
برای جذب بیشتر مخاطب یکسری گیشه سیار 
در مراکز بزرگ و پرتردد مستقر می شود تا مردم 
بتوانند بلیت فیلم ها را خریداری  از آن طریق 
کنند. این کار از نوروز در تهران اجرایی می شود.  
به گفته وی بخش تسهیم فروش بلیت از مبدأ 
یکی از اقدامات سال جاری بود که سال هاست 
درباره آن بحث وجود داشت. میرزاخانی افزود: 
با بانک های مختلف گفت وگو کردیم تا شرایطی 
و  آثار  کلیه صاحبان  فراهم شود که هر شب 
سینما قدرالسهم خود را بردارند. اگر این اتفاق به 
درستی عملی شود چرخه تولید هم حرکت خوبی 

خواهد داشت.
حال  در  پروژه های  از  گفت:  همچنین  او 
دلایل  به  ولی  نداریم  کم  ساخت  و  راه اندازی 
دارد  وجود  پروژه ها  این  در  تاخیرهایی  متعدد 
که برای افزایش ظرفیت های نمایشی با موافقت 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مقرر شد سالن 
آمفی تئاتر شهرهای فاقد سینما برای تبدیل به 
امکان نمایش فیلم تجهیز شود. هزینه لابراتواری 

تمام فیلم های اکرانی را موسسه انجام می دهد.
به گفته وی شبکه تبلیغات و بازرگانی سینما 
به صورت یکپارچه  در تمام فیلم ها قبل از نمایش 
در سینماها از برنامه های تدارک دیده شده در 
موسسه سینماشهر است که فروش فعلی ۳۰۰ 
میلیونی تبلیغات در سینما را می تواند به بیش 

از پنج برابر برساند.

به گزارش ایسنا، سیسیلیا که حدود ۱۰ سال است 
در  ایرانی  هواپیمایی  شرکت  یک  نمایندگی  برای 
چین کار می کند، می گوید: هر بار که به ایران سفر 
می کنم تا مدتی دلتنگ ایران می شوم. او می گوید 
چینی ها خیلی کم از ایران می دانند و اطلاعات کمی 

درباره ایران به زبان چینی وجود دارد.
سیسیلیا این بار همراه یک گروه از اینفلوئنسرهای 
در  و  آمده  ایران  به  چین  از  گردشگری  و  سفر 
با  و  است  هیجان زده  کرده،  سفر  ابریشم  جاده 
انرژی درباره تجربه هایی که از دیدن یوز ایرانی در 
خارتوران )سمنان( داشته است، صحبت می کند 
و بعد از ناهاری که از منو قاجاری و صفوی در 
تهران خورده است، می گوید: ما در این سفر هر 
صمیمیت  ما  شده ایم.  شگفت زده  شکلی  به  روز 
قلب مان  اعماق  از  را  ایران  مردم  مهمان نوازی  و 
احساس کردیم، برای همین وقتی برمی گردم دلتنگ 

آن می شوم.
پیش از گروه سیسیلیا که در جاده ابریشم سفر 
کرده اند، دو گروه دیگر از اینفلوئنسرهای چینی به 
ایران آمده اند؛ یکی از این گروه ها شهرهای تاریخی 
دمای  در  را  ایران  دیگر، طبیعت  گروه  و  دیده  را 
مختلف تجربه کرده است. گروه چهارم هم در راه 
است و قرار شده برای خوراک و غذا در ایران سفر 

کند.
توسعه  و  بازاریابی  مدیرکل  شجاعی،  مسلم 
گردشگری خارجی درباره انتخاب این ۲۰ اینفلوئنسر 
چینی برای سفر به ایران، می گوید: پروژه »سلام 
ایران« با هدف تولید محتوا در شبکه های مجازی 
پراستفاده در چین اجرا شده است. اینفلوئنسرهای 
این پروژه نیز براساس چند معیار انتخاب شده اند، 
مثلا اینکه فعال حوزه گردشگری و یا در ارتباط با 
این موضوع بوده اند، تعداد فالوئرهای آنها بیش از 
یک میلیون کاربر و نرخ اینگیجمنت شان )میزان 
باشد.  بوده   ۳۰ نیز  کاربران(  تعامل  و  مشترکت 
هرچند میانگین فالوئر این گروه چینی بیش از ۳ 

میلیون نفر بوده است.
برای  معیارها  این  که  می کند  یادآوری  شجاعی 
بازار چین است، چون امکان دارد در کشور دیگری، 
دارد  که  کمتری  جمعیت  به  توجه  با  کویت  مثل 
اینفلوئنسری با فالوئر پایین تر هم اثرگذاری لازم را 
داشته باشد. به هر حال این شاخص ها رصد شده 
و گزینش صورت گرفته و هر کدام متعهد به تولید 
با تعداد روزهای سفرشان به  محتواهای متناسب 

ایران شده اند.
»سلام  پروژه  چینی  اینفلوئنسرهای  جمع  در 
مدل  حتی  و  تاریخ نویس  روزنامه نگار،  ایران«، 
حضور دارد. بین آنها زنان مجرد و زوج های جوان 
فیلم های  تحت تاثیر  بعضی هایشان  بوده اند.  هم 
کلهر«  »کیهان  موسیقی  و  کیارستمی«  »عباس 
دوست داشتند ایران را ببینند. میانگین سنی چهار 
گروهی که به ایران دعوت شده اند بین ۲۵ تا ۴۰ 

سال بوده است.
»انی«، یکی از این ۲۰ اینفلوئنسر چینی است 
که همراه با گروه جاده ابریشم به ایران سفر کرده 
است، خودش تور طراحی می کند، حرفه ای تنیس 
بازی می کند و تا حالا ۴۵ کشور را دیده و نخستین 
بار است به ایران آمده. ماجرای سفرش به ایران را 
این طور تعریف می کند: وقتی شنیدم چهار پروژه 
برای سفر به ایران پیشنهاد شده و این اختیار را 
دارم که یکی از آنها را انتخاب کنم، دوست داشتم 
جاده ابریشم را در ایران ببینم، فکر می کنم این جاده 

رابطه صمیمی بین ایران و چین برقرار می کند.
گل های رز که هنگام استقبال در فرودگاه  تهران و 
به وقت بدرقه در مشهد به آنها داده شده، حسابی 
می گوید:  است؛  داده  قرار  تحت تاثیر  را  »انی« 
مهمان نوازی ایرانی ها برای ما اثبات شده است. جاده 
ابریشم او و دیگر همسفرانش را هیجان زده کرده 
است، می گوید: شبیه به قدم زدن در تاریخ بود، ما 

با مردم متفاوتی دیدار داشتیم و بسیار جذاب بود.
»انی« در شبکه های مجازی چین حدود یک ونیم 
میلیون فالوئر دارد و تنیس بازان زیادی در چین او 
از جاده  وقتی  تعریف می کند  دنبال می کنند،  را 
ابریشم مطالبی را منتشر کرده، چند نفری در شهر 
شنزن چین از او خواسته اند سفر به ایران را برای 

آنها هم برنامه ریزی کند.
ادوارد که در شهر شنزن چین زندگی می کند و با 
بیش از یک ونیم میلیون دنبال کننده در شبکه های 
اجتماعی چین، برای پروژه »سلام ایران« انتخاب 
تاریخی  شهری  در  من  می گوید:  است،  شده 
تاریخی  زندگی می کنم که خیلی شبیه شهرهای 
ایران است، برای همین وقتی به این کشور آمدم 
دلتنگ خانه نشدم و احساس غربت نکردم. برای 
او هم مهمانوازی ایرانی ها جالب بوه است. بیشتر 
شبکه های اجتماعی از جمله اینستاگرام و واتس اپ 
در چین فیلتر است، برای همین چینی ها بیشتر از 

تیک تاک، ویبو، ردِ و وی چت استفاده می کنند.
»مورفی« که یکی از ۲۰ اینفلوئنسر چینی است 
که به ایران آمده، در مجموع این شبکه ها حدود پنج 
میلیون دنبال کننده دارد. او در پکن زندگی می کند 
و وقتی تصمیم گرفته به ایران سفر کند، خانواده 
و دوستانش نگران شده اند، آنها فکر می کردند در 
ایران جنگ است و پیشنهاد کرده بودند »مورفی« 

او  اما  کند،  انتخاب  سفر  برای  را  دیگری  کشور 
می گوید که فکر دیدن جاده ابریشم در یک کشور 
داشته  اصرار  و  بود  کرده  هیجان زده اش  دیگر 

خودش ایران را کشف کند. 
»مورفی« می گوید: در این سفر، نسخه دیگری 
اشتراک  به  که  محتواهایی  با  و  دیدم  را  ایران  از 
حالا  و  گرفتم  دوستانم  از  بازتاب خوبی  گذاشتم، 
خیلی از فالوئرهایم درباره چگونگی سفر به ایران، 
هزینه ها و هتل ها سوال می کنند. مورفی همچنین 
می گوید: پیش از سفر اطلاعات مبهمی داشتم و 
نمی دانستم می توانم کلاه بپوشم یا حتما روسری 
باید داشته باشم، وقتی به ایران آمدم پوشش زنان 
ایرانی با وجود داشتن حجاب، به نظرم جالب آمد 

و حتی ایده پوشش ما برای سفرهای بعدی شد.
یکی دیگر از اعضای گروه در ادامه این صحبت ها 
می گوید که چادرهای گل دار و رنگی که در مشهد 
جذاب  برای شان  دیده اند،  )ع((  رضا  امام  )حرم 
بوده و زن ها را زیباتر کرده است. او می گوید: زنان 
ایرانی نه تنها صورت زیبا، بلکه قلب و درون زیبایی 
به  این گروه  با  به همراه همسرش  دارند. شاشا، 
جاده ابریشم در ایران سفر کرده است، همسرش 
بیشتر کارهای فیلمبرداری و تدوین ویدئوها را انجام 

می دهد و خودش، راوی سفرهاست.
او شش سال پیش هم به ایران آمده و شهرهای 
تاریخی مثل اصفهان، شیراز و یزد را دیده، اما سفر 
جاده ابریشم برایش متفاوت بوده و به نظرش تاریخ 
در این بخش از ایران، دست نخورده و بکر و عمیق 
و  ایران  بین  زیاد  فرهنگی  اشتراکات  به  او  است. 
چین، که در این سفر متوجه آن شده است، اشاره 
می کند و می گوید: در مسیر جاده ابریشم احساس 
نزدیکی زیادی کردم، چای را در چینی نوشیدیم و 

قنات و سرنا را که فکر می کنم از ایران به چین رفته 
است، دیدیم.

حلقه های  که  هم  گروه  این  دیگر  جوان  زوج 
فیروزه کوبی از مشهد خریده  و به دست کرده اند، 
را  ایران برگردند و مشهد  به  دوست دارند دوباره 
یک بار دیگر ببینند. فضای این شهر به نظرشان 

روحانی، جذاب و دلنشین بوده است.
اما، »یویو« که خیلی از خوردن آبگوشت در ایران 
لذت برده، با نصب یک مترجم روی گوشی خود 
تا توانسته با مردم ایران در کوچه و خیابان ارتباط 
گرفته است. یکی از نقدهای او و همسفرانش هم 
این است که هیچ محتوایی به زبان چینی وجود 
ندارد، برای همین یک راهنمای چینی انگلیسی زبان 

آنها را در این سفر همراهی می کند.
»یویو« از خرید کردن در ایران خیلی لذت برده و 
به دوستانش هم پیشنهاد کرده است که این تجربه 
را داشته باشند. زعفران، عصاره گل رز )گلاب( و 
چای سیاه ایرانی، خریدهای گروه اینفلوئنسر چینی 

بوده است.
گردشگری  توسعه  مدیرکل  شجاعی،  گفته  به 
نیست  چین  به  محدود  فقط  پروژه  این  خارجی، 
شرکای  و  همسایه  کشورهای  با  روابط  تقویت  و 
راهبردی مثل چین از سیاست های دولت است و 
از این پازل خواهد بود. او  گردشگری یک بخش 
می گوید: پیرو اقدامات پیشین مانند مطالعات بازار، 
لغو روادید، برگزاری کمیته های فنی، تبادل موزه ای 
و ... اینفلوئنسر مارکتینگ را ادامه خواهیم داد. 
سال های  در  چین  از  آشناسازی  تورهای  موضوع 
پیش هم مسبوق به سابقه بوده و حتماً به بازار 
چین محدود نخواهد شد و در بین بازارهای هدف 

گردشگری دیگر هم ادامه خواهد داشت.

شهاب حسینی درر رونمایی از فیلم جدیدش گفت:  هیچ وقت 
سیاست  نمی تواند چهره واقعی مردم یک کشور را معرفی کند و 
آنچه می تواند چهره ای واقعی از ایران را متجلی کند، فرهنگ هنر و 

ادبیات غنی این سرزمین است.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی گروه سینمایی هنر و 
تجربه، ایین رونمایی و اکران افتتاحیه فیلم سینمایی »نویسنده مرده 
است« به کارگردانی و تهیه کنندگی شهاب حسینی و نویسندگی 
آرش عباسی شب گذشته )۱۹ اسفند( توسط گروه سینمایی هنر و 
تجربه و با حضور سازندگان اثر در پردیس سینمایی چارسو برگزار 

شد.
و  از مخاطبان  تشکر  با  مراسم شهاب حسینی  این  ابتدای  در 
مدیران گروه سینمایی هنر و تجربه که شرایط اکران این فیلم را 

فراهم کردند گفت: شکل گیری این دغدغه و ایده اصلی ساخت این 
فیلم به زمانی بازمی گردد که به کشور آمریکا سفر کردم. هنگام ورود 
به این کشور سوال های مختلفی درباره چگونگی کار در سینمای 
آمریکا برایم وجود داشت ولی می خواستم روال فیلمسازی را تجربه 

کنم.
وی ادامه داد: دغدغه دیگر من این بود که احساس می کردم 
همچون  بزرگانی  آثار  ایران،  ادبیات  تاریخ  بررسی  با  می توانیم 
مولانا، فردوسی و دیگر گنجینه های ادب و هنر را دستمایه نگارش 
فیلمنامه هایی به زبان انگلیسی قرار داد و با آداپته کردن آن به زبان 

انگلیسی، فیلم هایی را برای مخاطبان جهانی آماده کنیم.  
وی تصریح کرد: در اولین قدم و به شکل یک بذر تلاش کردم 
به صورت کاملا شخصی در این راه قدم گذاشته و تجربیاتی کسب 
کنم. بنابراین نمایشنامه ای به نام »نویسنده مرده است« از آرش 
عباسی را انتخاب کردم که پیش از این به روی صحنه رفته بود و آن 

را تبدیل به فیلم کردم.  
کارگردان فیلم »مقیمان ناکجا« عنوان کرد: امیدوارم »نویسنده 
مرده است« را به عنوان بذری در نظر بگیرید که در ادامه آن بتوانیم 
از داستان های نویسندگان بزرگ ایران، آثاری را در سینمای جهان و 
برای مخاطبین جهانی آماده کنیم، چراکه نویسندگان بزرگی از این 

دست در تاریخ ایران فراوان هستند.
بازیگر فیلم »فروشنده« با تشکر از گویندگان فیلم )زهره شکوفنده 
و منوچهر والی زاده( و آرزوی سلامتی برای منوچهر والی زاده گفت: 
تمام دوران کودکی و جوانی ما با صدای این عزیزان سپری شد اما 

سال هاست که صدای این عزیزان بر پرده سینماها شنیده نشده 
بود.

شهاب حسینی درباره دلیل دوبله کردن فیلم »نویسنده مرده 
است« به زبان فارسی و عدم نمایش آن با زیرنویس انگلیسی افزود: 
این فیلم اثری پر دیالوگ است و احساس کردم خواندن زیرنویس 
با این حجم از دیالوگ برای تماشاگر می تواند خسته کننده باشد و 
به همین دلیل، تصمیم گرفتم تا این اثر در گروه هنر و تجربه به 
صورت دوبله فارسی اکران شود. اما هنگام عرضه در پلتفرم ها، هر 
دو نسخه زیرنویس و دوبله در اختیار مخاطبان قرار خواهد گرفت.  
وی با اشاره به استقبال مخاطبان خارجی و نمایش این فیلم در 
جشنواره های مختلف گفت: هیچ وقت سیاست  نمی تواند چهره 
واقعی مردم یک کشور را معرفی کند چراکه سیاست ها همواره بر 
اساس منافع تعریف می شوند. اما اتفاقی که می تواند چهره ای واقعی 
از ایران را متجلی کند، فرهنگ هنر و ادبیات غنی این سرزمین است 
و اگر همت شود و داستان های جذاب ایرانی در سینمای جهان 

عرضه شود، اتفاق های بزرگی خواهد افتاد.
کارگردان فیلم »ساکن طبقه وسط« توضیح داد: هرکاری که انجام 
افتراق کاری  ایجاد  باید برای مردم همین کشور باشد.  می دهیم 
ساده است اما برخلاف مشیت الهی است چراکه هدف خداوند از 

آفرینش، همواره رساندن کثرت به وحدت بوده است.
اجرای این برنامه را علی زادمهر بر عهده داشت. فیلم سینمایی 
»نویسنده مرده است« از ۲۳ اسفند در سینماهای منتخب گروه 

سینمایی هنر و تجربه اکران عمومی می شود.

اینفلئونسرهای چین چه تصویری از ایران نشان دادند؟

وایت چینی از ایران ر
یکی در میان انگشتر مسی فیروزه کوبی به دست کرده اند، سرمست سفر به مشهد و جاده ابریشم هستند و از لذت آبگوشت خوری در ایران حرف می زنند. 
یکی از ۲۰ اینفلوئنسر چینی، که به تازگی به ایران سفر کرده و حدود ۱۰ سالی هم هست که برای معرفی ایران در چین تلاش می کند، می گوید شاید هتل ها 

و یا بخشی از خدمات در ایران ایراد داشته باشد، اما حدود ۹۵ درصد چینی ها از سفری که به ایران داشته اند، رضایت دارند.

سیاست نمی تواند چهره واقعی مردم را معرفی کندشهاب حسینی: 

»انی« در 
شبکه های 

مجازی چین 
حدود یک ونیم 

میلیون 
فالوئر دارد و 
تنیس بازان 

زیادی در چین 
او را دنبال 

می کنند

در حالی که هویت بنکسی مدت ها مورد گمانه زنی و تحقیق بوده است، اما 
یک نقاشی چاپی از ملکه الیزابت در شمایل یک میمون ممکن است او را ناگزیر 

به فاش کردن هویت خود کند.
به گزارش ایسنا، دو کلکسیونر آثار هنری در پی امتناع آشکار بنکسی هنرمند 
معروف گرافیتی از تأیید صحت نقاشی ملکه میمون، علیه شرکت این هنرمند 

تحت عنوان »Pest Control« )پسِت کنترل( اقدام قانونی می کنند.
بنکسی که به خاطر تصاویر مبتنی بر شابلون خود شهرت دارد، خود را یک 
»وندال با کیفیت« توصیف کرده است که از طریق آثار هنری در مکان های 
عمومی، شخصیت های رسمی را به سخره می گیرد. نقاشی نیمه خرد شده او 
با عنوان »عشق در سطل آشغال است« به قیمت بیش از ۱۸.۵ میلیون پوند 
در حراجی در سال ۲۰۲۱ فروخته شد، در حالی که چاپ های امضا شده او به 

قیمت های پنج و شش رقمی به فروش می رسد.
کمپانی »پسِت کنترل« توسط این هنرمند در سال ۲۰۰۸ و در پی فروش آنلاین 
آثار تقلبی این هنرمند راه اندازی شد و نقش کلیدی در بازار آثار او ایفا می کند و 
ادعا شده است که گواهی احراز هویت برای دستیابی به حداکثر قیمت در هنگام 
فروش از سوی این کمپانی بسیار مهم است. این کمپانی تنها مرجع تائید اصالت 

این هنرمند محسوب می شود.
»نیکی کاتز« و »ری هاوس« دو مجموعه دار آثار هنری تلاش کردند تا از 

کمپانی »پسِت کنترل« گواهی اصالت نقاشی »ملکه میمون« را که یکی از 
مجموعه چاپ های اورجینال بنکسی از مجموعه ای محدود و ۱۵۰ نسخه ای را 
دریافت کنند اما پاسخی دریافت نکرده اند. آنها این اثر هنری را برای کمپانی 
فرستادند و توضیح دادند که آن را به قیمت ۳۰ هزار پوند در سال ۲۰۲۰ از 
دارایی یکی از مجموعه دارهای آثار بنکسی که اخیراً فوت کرده است، به دست 
آورده اند، اما به نظر می رسد هیچ سندی همراه با جزئیات درباره تاریخچه این 

اثر وجود ندارد.
»کاتز« ۶۵ ساله که صاحب یک معدن و یک مجموعه دار آثار هنری شامل 
تعداد زیادی از آثار بنکسی است، می گوید: »نقاشی چاپی ملکه میمون بین ۵۵ 
هزار پوند تا ۷۰ هزار پوند ارزش دارد و از تاخیر کمپانی پسِت کنترل در بررسی 
اصالت این اثر خشمگین هستم. آنها ادعا می کنند که تایید کنندگان رسمی 
آثار این هنرمند هستند. اما این داستان سه سال است که ادامه دارد. ما از این 
کمپانی به دلیل نقض قرارداد شکایت می کنیم. آنها سه سال فرصت داشته اند 
تا کاری که برای آن )۵۰ پوند( پرداخت کردم انجام دهند، که با هر معیاری زمان 

زیادی است.«
این مجموعه دار افزود: »از بنکسی بسیار ناامید هستم. او این کار را غیرممکن 
کرده که کسی بتواند یک قطعه از کارش را بدون گواهینامه او تایید کند که 
لئوناردو  از  تابلویی  اگر  می گذارد.  تأثیر  او  کار  ارزش  بر  به طور چشمگیری 

داوینچی داشتم، هیچ شرکتی برای تأیید آن وجود ندارد. من به سادگی آن را 
نزد متخصصان می برم تا به من بگویند که آیا این اثر هنری از لئوناردو داوینچی 
است یا خیر. در مورد بنکسی، حتی اگر نظر کارشناسی داشته باشید که این 
اثر از اوست، اگر گواهی کمپانی او نداشته باشد، نمی توانید به آن متخصص 

اعتماد کنید.«
کمپانی پسِت کنترل در این باره اعلام کرد »فرآیند احراز هویت ما قوی 
و کامل است و گاهی اوقات طولانی است. ما هزاران گواهی اصالت صادر 

کرده ایم.«
هویت واقعی بنکسی برای دهه ها در میان رسانه ها و مردم یک معما بوده 
است و در این میان »رابرت دل ناجا« و »جیمی هیولت« و »نیل بوکانان« از 
جمله چهره هایی هستند که گمان می رود پشت شخصیت واقعی بنکسی باشد.
در سال ۲۰۰۸، دیلی میل در گزارشی او به عنوان »رابین گانینگهام« یک دانش 
آموز ۳۴ ساله سابق معرفی کرد اگرچه این هنرمند این موضوع را انکار کرد. هیچ 

کس نتوانسته است گانینگهام و بنکسی را به طور مطلق پیوند دهد.
نقاشی های این هنرمند بیشتر به مسائل سیاسی و موضوع هایی مانند گرمای 
جهانی، جنگ، شنود غیرقانونی و شرایط سخت کاری پرداخته است. تاکنون 
بارها نقاشی های این هنرمند از روی دیوار جدا و به قیمت صدها هزار پوند 

فروخته شده است.

مصاحبه ای در سال ۲۰۰۳ با یک خبرنگار بی بی سی تنها نمونه شناخته شده ای 
است که او نام کوچک خود را فاش کرد. در این ضبط که اخیرا منتشر شده، از 
بنکسی پرسیده می شود که آیا نام واقعی او »رابرت بنکس« است یا خیر که او 

پاسخ داد، رابی.

نقاشی جنجالی، هویت بنکسی را فاش می کند؟


